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Jer, tárjunk ajtót még ma mind! 
A legnagyobb király van itt, 
Kit Úrnak vall a föld s az ég, 
De mint Megváltó jő közénk, 
Hogy hozzon békét, életet. 
Jer, mondjunk néki éneket: 
Ó, áldlak boldogan, 
Én alkotó Uram! (EÉ 473/1)

Örvendj nagyon, Sion leánya, uj-
jongj, Jeruzsálem leánya! Királyod ér-
kezik hozzád, aki igaz és diadalmas... 
(Zak 9,9)

A karácsony közeledtével so-
kan várják haza távol dol-
gozó, külföldön élő szeret-

teiket. Sokan vannak, akik ilyenkor 
minden egyebet félretesznek, és el-
indulnak hazafelé, s ha ma már rit-
ka is az a pillanat, amikor körülülik 
a családi fészek asztalát, ilyenkor 
azért megtörténik. Sokan várnak, 
sokakra várunk. Akinek nincs tá-
vol élő családtagja, az is vár. Várja, 
hogy a közelben élők bekopogjanak 
ajtaján, meglátogassák, mert az ün-
nepi találkozás mégis kicsit más. 
Készülünk az együttlétekre, kivált-
képpen ha valaki előre bejelentette 
az érkezését, a jövetelét. A zakariási 
igében is egy bejelentés történt. Az 
ige előrevetíti, hogy jönni fog, ér-
kezni fog valaki. A királyok Királya 
és uraknak Ura érkezik. Micsoda 
bejelentése ez az Istennek! Az a 

király, akiről az igében szó van, az 
Jézus Krisztus, Isten egyszülött Fia, 
akiről évezredeken keresztül ígére-
tek hangzottak el, de amely ígéretek 
kétezer évvel ezelőtt beteljesedtek. 
Ez a király elérkezett, és így immár 
nem ígérete az Istennek, hanem 
beteljesedett valóság. A király az 
első karácsonykor megszületett. A 

király megérkezett a világba – ez 
nyilvánvaló. Erről tanúskodnak az 
evangéliumok, erről szólnak ez-
redévek hitvallói; ezt ünnepeljük 
karácsonykor: Jézus Krisztus föld-
re érkezését. Az ige azonban nem 
általánosságban, hanem egészen 
személyesen szólít meg: „Királyod 
érkezik hozzád!”

Személyesen hozzád, kedves 
Testvérem! Mindenkihez személye-
sen jön a király Jézus. Merthogy Ő 
nem birodalmak felett akart ural-
kodni, hanem az emberi szívekben 
– a tiedben, az enyémben –, szemé-
lyes életekben akar Úr lenni. És ezért 
jön ma is, 2022 adventjében is. Ez a 
jó hír: Jézus nemcsak egyszer jött 

el karácsonykor, valamikor a múlt-
ban, amire mi minden évben emlé-
kezhetünk, hanem annyiszor jön el, 
ahányszor egy szív megnyílik előtte, 
és Úrként, királyként fogadják Őt. Az 
ige szavai szerint: Királyod érkezik 
hozzád! Személyesen tehozzád.

A hozzánk érkező Jézus fogadásá-
ra csak egy módon lehet készülni, Őt 
csak egyféleképpen lehet fogadni: 
őszinte és nyitott szívvel. Jézus nem 
futó látogatóként érkezik az ünnep-
re. A Király velünk akar maradni, az 
ünnep után is nálunk, velünk akar 
lakni, ezért maradjunk a helyünkön, 
ne lankadjunk, és legyünk készen a 
fogadására. Örvendj nagyon, sőt azt 
mondja: ujjongj. A te segítőd, a te 
Megváltód, Jézus Krisztus érkezik. 
Örvendj hát nagyon, ujjongj, mert 
van miért!

Életét adta érted!
Ó, jöjj, megváltó Jézusom, 
A szívem néked megnyitom. 
Tevéled tér be gazdagon 
Az élet és az irgalom. 
Szentlelked által járj velünk, 
Míg hozzád mennybe érkezünk, 
S ott mondunk majd neked 
Dicsérő éneket! 
A Romániai Evangélikus-Lutherá-

nus Egyház nevében áldott karácso-
nyi ünnepeket és békés, boldog új 
esztendőt kívánunk.

Koszta István 
evangélikus püspökhelyettes

Királyod érkezik hozzád
A ragyogó csillag jó hírt üzen: 
érkezik Királyunk, Jézus 

▾  F O T Ó K :  B E L I C Z A Y  L Á S Z L Ó

„Az angyal pedig ezt mondta ne-
kik: Ne féljetek, mert íme, nagy örö-
met hirdetek nektek, amely az egész 
nép öröme lesz.” (Lk 2,10)

I smét egy nehéz év áll mögöt-
tünk. A világjárvány megpró-
báltatásai mellett a szomszéd-

ságunkban pusztító háború okozta 
félelem is a mindennapjainkba gyű-
rűzött. Mindezeknek a valósága 
hozta az ijesztő bizonytalanságot, 
amivel a holnapok elé nézünk, aggó-
dunk naponta, hogy lesz-e elegendő 
hitünk, erőnk és pénzünk megbir-
kózni azok kihívásaival.

Az ember két alapvető érzéssel 
érkezik a létezésbe, s minden érzés 
e kettő között mozog. A szeretet és a 
félelem elválaszthatatlanul tartozik 
minden emberhez. És íme, a körü-
löttünk és bennünk zajló történések 
a bizonytalanságot, a kételkedést, a 
szorongást, azaz a félelmet erősítik. 
Ezernyi miért és hogyan között ver-
gődik az ember, egyre csak mozog az 
ingatag talaj talpunk alatt. Nem tud-
ni, mennyit és hogyan tervezzünk 
előre. Félünk.

Hamvas Bélával együtt rezdül a lel-
kem: szeretet nélkül őrjöng az ember. 
Őrjöng és retteg. A félelem állapotába 

süllyed. Amikor pedig ott vagyunk, 
olyankor megfosztjuk lelkünket a cso-
dáktól, szemünket a látástól, lényün-
ket a lélek mélységeitől, a hálától, a 
felébredéstől. És ekkor ébreszt, ekkor 
érint meg ismét az Isten, és mondja ezt 
az angyal: „Ne féljetek!”

Ne féljetek! – mondta Isten a kivá-
lasztott prófétáinak, így szólt Ábra-
hámhoz, üzente Ézsaiással, hangoz-

tatta Jézus születésekor, jelentette ki 
húsvétkor, és így biztat minden em-
bert ismét a Jézus születését ünneplő 
karácsonykor.

„Ne féljetek, mert hirdetek néktek 
nagy örömet” – hallom az angyal 
hangját, s rádöbbenek, hogy min-
den nehézség, vergődés és félelem 
ellenére van örömhír is, van, miért 
hálát adni. Hálát tudok adni a jó Is-

tennek, amiért minden megpróbál-
tatásban mögöttünk volt az elmúlt 
esztendőben. Hálát adok, amiért ele-
gendő erőt adott ahhoz, hogy együtt 
legyünk családjainkban és gyüleke-
zeteinkben, hogy közösséget épít-
sünk és templomokat újítsunk fel, 
adakozzunk, egymáson segítsünk, 
önzetlenül enyhítsük a háború okoz-
ta szenvedéseket, tiszta lélekkel él-

jük meg ünnepeinket és közösségi 
alkalmainkat. 

Ne féljetek, mert van örömhír! 
Mert a karácsony pontosan abba a 
dimenzióba emeli lényünket, ahol 
rádöbbenünk, hogy van értelme és 
lényege életünknek, van értelme 
tervezéseinknek, van célja szerete-
tünknek. A bajok nem fognak teljes-
séggel megszűnni, a bizonytalanság 
érzése sem illan el teljes egészében, 
de Isten a jászolbölcső által, a kis-
ded megszületésével, gondviselő 
jelenlétével képes lesz idén is a leg-
jobb énünket a felszínre hozni. Van 
örömhír, mert az, akinek születését 
ezen a napon ünnepeljük, képes lesz 
minket megváltani és megváltoztat-
ni. Az örömhír, hogy tanításai ka-
paszkodók, élete erkölcsi mércénk, 
Istent látó tisztasága a mi szemléle-
tünk is. Az örömhír, hogy a velünk 
született, bennünk növekvő jóság-
hoz, hithez és reménységhez vele 
visszatalálunk. Az örömhír, hogy 
bízva gondviselő jelenlétében lesz 
megoldás, lesz tisztánlátás, lesz re-
ményteljes jövő.

Ennek megtapasztalására le-
gyünk készek és nyitottak! Halljuk 
a szót, érintsen meg a biztatás, és 
emeljük életünket az Istenbe vetett 
bizalom magaslatára!

Atyafi ságos üdvözlettel, 

Kovács István 
unitárius püspök

Ne féljetek, mert van örömhír!

Az ünnepet hirdeti a gyertyafény 
és a csillag is




